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Over zuurvrij papier, peer review, open access 
    en de volgende levensfase

Academische voornaamheid en professionele per-

fectie excelleren als drie boegbeelden van univer-

siteitsbibliotheken bij hun pensionering terugblikken 

op hun carrière, met vele jaren dienstbaarheid aan 

de wetenschappelijke bibliotheek; die onmisbare 

baken in de turbulentie van fundamenteel onderzoek 

en kwalitatief hoogstaand onderwijs. Zij maken een 

balans op van de evolutie in hun sector en kijken 

vooruit naar de rol, het nut en de aard van de 

wetenschappelijke bibliotheken in de 21ste eeuw.

“Zal zuurvrij papier de digitale (r)evolutie overleven”, is slechts één van de 

vragen die Ludo Simons opwierp in zijn opstel Over het nut van universiteitsbi-

bliotheken, zijn kerstboodschap van 2001. Over dat en andere thema’s kruist 

de gewezen hoofdbibliothecaris van de Universiteit Antwerpen de verbale 

degens met Theo Boeckx, ex-directeur van de Bibliotheek van de Stadscampus 

van de Universiteit Antwerpen en de (voormalige) hoofdbibliothecaris van de 

Katholieke Universiteit Leuven Raf Dekeyser.

‘De viris illustribus’ wordt synoniem van ‘De bibliothecariis academicis.’

Eind vorig jaar gingen Raf Dekeyser, Ludo Simons en Theo 
Boeckx met pensioen; de eerste twee op de pensioenge-
rechtigde leeftijd van 65 jaar; Theo, ‘pas’ zestig, met ver-
vroegd pensioen. Het begrip ‘vergrijzing’ is niet meteen aan 
hen besteed en hun toekomstplannen verraden dat ze zich 
zullen scharen in de groeiende groep van actieve senioren 
die ervaring, kennis en wijsheid op een andere manier ter 
beschikking zullen stellen van anderen; zij het in de onmid-
dellijke – familiale of plaatselijke – omgeving, zij het breder, 
zelfs internationaal.

Onder beroepsgenoten klinken de namen Ludo Simons, 
Theo Boeckx en Raf Dekeyser als een klok. ‘La fonction crée 
l’homme’, zou je kunnen zeggen. Maar wie gaat schuil 
achter de heren die eind vorig jaar een punt hebben gezet 
achter hun beroepsloopbaan? En wie of wat heeft vroeger 
een (beslissende) wending gegeven aan hun leven?

Johan Cuppens: Over u, Raf Dekeyser, lees ik in Ex 
offi cina, een intern mededelingenblad van uw eigen 
Alma Mater, dat u na uw zevende studiejaar in Gistel per 
se naar de vakschool wou maar op internaat moest in 
het Brugse Sint-Lodewijkscollege voor de Grieks-Latijnse 
humaniora. Dat is behoorlijk bevreemdend voor een man 
die later grote intellectuele voldoening zou putten uit de 
theoretische fysica.

Raf Dekeyser: (die met een mengeling van verwondering 
en verbijstering naar de vraag luisterde, leest de geciteerde 
passus met grote, ongelovige ogen na) Dat is totaal onwaar. 
Ik zal mijn goede vriend Dirk van den Auweele die deze 
bijdrage schreef, moeten contacteren om het recht te zetten. 
Van de vakschool is nooit sprake geweest. Het klopt wel 
dat ik in de lagere school van Gistel, waar onze familie 
woonde, een extra jaar heb gevolgd. Toen ik in het zesde 

“De bibliothecariis academicis”

Van links naar rechts: Theo 
Boeckx, Ludo Simons en 
Raf Dekeyser.

Interview: Johan Cuppens.
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studiejaar zat, vond men dat ik te jong was om mijn plech-
tige communie te doen. Zo belandde ik in het zevende stu-
diejaar voordat ik aan de humaniora begon. Behalve voor 
tekenen, turnen en zang kon ik daar met de besten mee 
zowel in de wetenschappelijke als in de humane vakken.
Een ‘keerpunt’ kwam er dankzij Etienne Vermeersch, de 
latere fi losoof. Hij was enkele jaren ouder en dreef op het 
sportplein van het internaat een snoephandeltje. Op zekere 
dag vertelde hij me gehoord te hebben dat ik goed was 
in wiskunde. Hij raadde me aan de complementen van 
algebra te lezen; leerstof die in de klassieke humaniora niet 
aan bod kwam. Ik raakte zo gefascineerd dat ik ook de 
andere wiskundevakken van de ‘moderne’ via zelfstudie 
erbij nam. Na mijn retorica had ik voldoende wetenschap-
pelijke bagage om met succes mee te doen aan het toen 
nog bestaande toelatingsexamen voor burgerlijk ingenieur. 
Dat examen was voor mij de opstap naar de opleiding 
wis- en natuurkunde, waar professor Louis Bouckaert uit 
Oostende mij in de richting van de theoretische fysica oriën-
teerde. Tijdens de laatste jaren van mijn carrière als voltijdse 
natuurkundeprof was ik verantwoordelijk voor de bibliotheek 
wetenschappen, voordat ik in 1996 Jan Roegiers ben opge-
volgd als hoofdbibliothecaris van de KU Leuven.

‘Iemand van Leuven’

Bij die overgang wil ik straks de draad opnieuw oppak-
ken. Eerst wil ik uw collega’s aan het woord laten over 
hun jongerenambities en scharnierpunten in hun loop-
baan. Hoe verliep uw aanloop naar de Ufsia-bibliotheek, 
mijnheer Simons?

Ludo Simons: Na mijn (eveneens klassieke) humaniora 
in het Sint-Jozefscollege van Turnhout ging ik Germaanse 
Filologie studeren in Leuven. Daarin speelde niet alleen de 
stimulans van mijn jezuïetenleraars maar ook het literaire 
milieu dat ik van huis uit meekreeg (vader Jozef Simons 
was een befaamde letterkundige die naam maakte in de 
Vlaamse Beweging, zeker met zijn Eer Vlaanderen vergaat 
een dramatisch verhaal van de Vlaamse Frontbeweging. Hij 
dichtte ook het alomgekende Susa Nina). Ik had de ambitie 
leraar te worden en liefst nog in een jezuïetencollege met 
zijn systeem van titularissen die meerdere vakken doceren. 
Ik droomde ervan om naast Nederlands, Engels en Duits 
mogelijk zelfs Latijn te doceren in dezelfde klas. Professor 
Albert Westerlinck (José Aerts) besliste er anders over en 
dirigeerde me naar het monitoraat; een afdeling van de 
universiteit om kandidatuurstudenten te begeleiden. Na 
mijn legerdienst werd ik assistent van professor J.L. Pauwels. 
In 1965 verzeilde ik bij het Archief en Museum voor het 
Vlaamse Cultuurleven (AMVC) in Antwerpen. Stadssecretaris 
K.C. Peeters had me aangezocht, echter niet zonder eerst 
professor Westerlinck te polsen. Gestart als adjunct-conser-
vator werd ik in 1981 conservator en tegelijk directeur van 
de Stadsbibliotheek Antwerpen. Toen verhuisde ik van de 
Minderbroedersstraat naar het Conscienceplein.

Kennelijk was dat de start van vijf ongemakkelijke jaren 
als partijloos kaderlid in de Antwerpse stadsadministratie. 
In Gazet van Antwerpen van 27 november 2004 lees ik 
immers dat u ‘met gemengde gevoelens’ terugkijkt op die 
periode.

Simons: Tot 1979 behoorden ook de bibliotheken van 
Antwerpen tot het geheel van de stedelijke bibliotheken. De 
splitsing kwam er formeel door het pas van kracht geworden 
bibliotheekdecreet, maar in feite wilde schepen Wim Gel-
dolf vermijden dat ‘iemand van Leuven’ aan het hoofd zou 
komen van alle bibliotheken samen. De Stadsbibliotheek 
en het AMVC werden beschouwd als onschuldige instel-
lingen, maar de Openbare Bibliotheek werd geacht een 
opiniërende rol te spelen. In de Stadsbibliotheek voerden de 
vakbonden het hoge woord, zodat ik, die nooit een partij- 
of vakbondskaart heb gehad, vleugellam werd gemaakt. 
Ik viel altijd tussen twee stoelen en kon niet naar behoren 
functioneren. De dominante invloed van politiek, vakbonden 
en stedelijke administratie was bepaald hinderlijk voor de 
goede werking van de instelling waarvan ik de leiding had.
Toen eind 1986 de vacature kwam voor de opvolging van 
pater Jo van Brabant s.j., heb ik me kandidaat gesteld; 
waarna ik per 1 januari van het volgende jaar kon starten 
als hoofd van de Ufsia-bibliotheek.
Mijn verhuizing naar de Prinsstraat hield in dat ik ongeveer 
weer 500 meter opschoof. Sinds mijn aankomst in Antwer-
pen in 1965, ben ik telkens amper 500 meter opgeschoven 
als ik een nieuwe baan kreeg. Op dat vlak is mijn horizon 
dus heel beperkt.

Professional

Uit het verhaal van uw collega’s Dekeyser en Simons ont-
houd ik dat zij hoofdbibliothecaris geworden zijn zonder 
een specifi ek diploma in de bibliotheekwetenschap. Ligt 
dat bij u anders, mijnheer Boeckx?

Theo Boeckx: Aanvankelijk niet. Na mijn humaniorastudies 
behaalde ik in Leuven een licentie Godsdienstwetenschap-
pen. Als interimair kon ik aan de slag als godsdienstleraar 
in twee provinciale scholen met een minimale belangstelling 
voor het vak godsdienst. Die geringe belangstelling, gekop-
peld aan de logistieke problemen die ik had om met het 
openbaar vervoer vanuit Mol via Antwerpen naar Stabroek 
te reizen, deden mij uitkijken naar een andere betrekking. 
Na gewerkt te hebben voor een interimbureau, belandde ik 
bij Argenta, een bank die mij op pad stuurde om solvabi-
liteitsonderzoek te doen bij mensen die een hypothecaire 
lening wilden afsluiten. De bibliotheek was op dat ogenblik 
ver weg. Dat veranderde toen ik in Antwerpen een cursus 
voor de Akte van Bekwaamheid ging volgen; de klassieke 
sokkel om ooit iets in een bibliotheek te gaan doen. Met die 
akte kon ik terecht in het Theologisch en Pastoraal Centrum 
dat een eigen bibliotheek wilde. Ik heb daar de biblio-
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theek vanaf het begin helpen uitbouwen, maar omdat ik 
inzag dat die baan een eenmansbedrijf zou blijven en dus 
onvoldoende toekomstperspectieven bood, solliciteerde ik 
als adjunct-bibliothecaris bij Ufsia, waar ik in februari 1973 
begon in de besteldienst. In die jaren behaalde ik ook een 
diploma in de Bibliotheekwetenschappen en slaagde ik voor 
het examen voor adjunct-hoofdbibliothecaris. Hoofd van de 
universiteitsbibliotheek was de jezuïet Jo van Brabant, die 
in 1987 opgevolgd werd door Ludo Simons. Kort voor zijn 
vertrek bevorderde pater Van Brabant me tot directeur van 
de bibliotheek; een functie waarin ik, tot aan mijn pensioen, 
17 jaar lang heb samengewerkt met Ludo.

Simons: We zitten dus met twee amateurs en één profes-
sional aan tafel.

Hoe anders verliep de samenwerking met de twee hoofd-
bibliothecarissen?

Boeckx: Met de komst van Ludo wist ik altijd waar hij was 
en waarmee hij bezig was. Onder pater Van Brabant was 
dat niet altijd zo, waarmee ik geen onvertogen woord wil 
zeggen over de jezuïet die een schitterende bibliothecaris 
was. Ludo delegeerde meer terwijl Van Brabant sommige 
zaken dicht bij zich hield, zoals personeelszaken en fi nan-
ciën. Ludo gaf me meer ruimte.

Simons: Mag ik, om pater Van Brabant te typeren, een 
anekdote vertellen? Bij mijn aantreden bleef ik een beroep 
doen op Ria Servaes, de vroegere secretaresse van Jo 
van Brabant. Op mijn eerste werkdag vroeg ik haar in de 
agenda mijn eerder gemaakte afspraken te noteren. Toen 
bleek dat er onder Van Brabant nooit sprake was geweest 
van een agenda. Op telefoontjes moest ze vaak antwoor-
den dat de pater er niet was en dat men later ‘nog maar 
eens moest proberen’. Ik heb mevrouw Servaes meteen op 
pad gestuurd om een agenda te kopen.

Achterstand inhalen
Toen u, mijnheer Dekeyser, in 1996 hoofdbibliothecaris 
werd, was de verwondering groot in Leuvense acade-
mische kringen. Als man van de exacte wetenschappen 
werd u niet unisono verwelkomd. Bij uw afscheid vorig 
najaar schreef professor Van den Auweele in Ex offi cina 
dat uw benoeming destijds onder meer ingegeven was 
door de overweging dat het bibliotheekwezen aan de KU 
Leuven dringend aansluiting moest vinden bij de biblio-
theekconcepten van de elektronische revolutie. Was u de 
witte raaf die de universiteit zocht voor haar bibliotheek?

Dekeyser: Op dat ogenblik had de universiteitsbibliotheek 
enige achterstand op Gent in het ontsluiten van databan-
ken. Tegenover de relatief uitgebreide wetenschappelijke 
databanken in Gent kon Leuven weinig meer plaatsen dan 
enkele cd-roms.

Wijst u daarmee uw voorganger Jan Roegiers terecht?

Dekeyser: Zo scherp zou ik het niet willen formuleren. Ik zou 
hem niet met de vinger willen wijzen, maar ICT was inder-
daad niet zijn eerste zorg. Jan voelde aan dat een digitale 
revolutie in aantocht was, maar had geen affi niteit met de 
automatisering. Het aanbod van meer lesopdrachten nam 
hij met beide handen aan.

Is er zachte druk op Roegiers uitgeoefend om op te 
stappen?

Dekeyser: Over druk heb ik nooit iets gehoord; niet bij hem 
noch bij anderen.

Hielp het dat de nieuwe rector, André Oosterlinck, ook uit 
de exacte wetenschappen kwam?

Dekeyser: Misschien wel. Aan de top van de universiteit is 
er enige discussie geweest. Mijn benoeming heeft enkele 
maanden aangesleept omdat er bij de humane weten-
schappen misschien geen echte oppositie, maar toch enig 
ongenoegen was bij de komst van iemand uit de exacte 
wetenschappen. Tot dusver was de functie van hoofdbiblio-
thecaris altijd in handen geweest van de humane weten-
schappen. Bovendien bekleedde de centrale bibliotheek 
een aparte plaats. Ze was niet enkel de bibliotheek van de 
humane wetenschappen maar werd ook gezien als leiding-
gevend, waarbij ze echter zeer afstandelijk stond tegenover 
de exacte en biomedische wetenschappen.

Was het één van uw opdrachten om te zorgen voor een 
betere samenwerking? Hebt u een einde gemaakt aan de 
faculteitsbibliotheken als aparte baronieën?

Dekeyser: Ik heb nooit die formele opdracht gekregen maar 
ik voelde wel aan dat van mij verwacht werd de structu-
ren aan te passen. Het was overigens ook een van mijn 
doelstellingen om daarin een doorbraak te realiseren. Snel 
na mijn aantreden heb ik een speciaal krediet losgemaakt 
bij de universiteit om databanken zoals de Current Contents 
aan te kopen. Ik geef toe dat vooral de exacte en biomedi-
sche wetenschappen profi teerden van die nieuwe faciliteit 
die per defi nitie minder toegesneden is op de humane 
wetenschappen.

Bij mijn vertrek meen ik te mogen zeggen dat de bibliothe-
ken in Leuven meer aan elkaar hangen. Via sociale evene-
menten zoals nieuwjaarsrecepties en een jaarlijkse barbecue 
heeft het personeel van de diverse bibliotheken de kans 
gekregen elkaar beter te leren kennen. Vroeger verliepen de 
meeste contacten alleen via telefoon of e-mail.
Het fenomeen van de aparte baronieën is niet volledig 
verdwenen; dat is jammer. Maar in de moeilijke Leuvense 
context kan het misschien niet anders. Ideaal zou zijn 
dat het bibliotheekpersoneel één kader vormt waarmee 
de hoofdbibliothecaris een beleid kan voeren en mensen 
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verplaatsen als het nodig is. De individuele bibliothecarissen 
zijn nu personeel van de faculteit. Dat remt de mogelijkhe-
den van de hoofdbibliothecaris.

Hoor ik hier, mijnheer Simons, een echo van de opmer-
kingen uit uw eerder geciteerde kerstboodschap waarin u 
het heeft over ‘ordinaire peptalk’ als anderen pleiten voor 
polyvalente en multi-inzetbare bibliotheekmedewerkers?

Simons: De opmerking in mijn kerstessay was toegespitst 
op uitlatingen van een ‘manager’ – tussen aanhalingstekens 
– die bibliothecaris werd van de openbare bibliotheek 
in Rotterdam. Een van zijn grote troeven was dat hij niets 
afwist van het bibliotheekwezen. Hij begon zijn carrière met 
de mededeling dat hij ervoor zou zorgen dat vijf jaar later 
niemand nog op dezelfde stoel zou zitten. Dat verstond hij 
onder ‘poly-inzetbaarheid’. Klinkklare onzin natuurlijk. Als 
je mensen opleidt voor het ‘vak’ catalografi e – en ik druk 
op het woord ‘vak’ – dan gaat het niet op die lukraak met 
andere opdrachten te belasten. Catalografi e vergt een hoge 
graad van techniciteit en is duidelijk meer dan het afschrij-
ven van het titelblad; hoewel velen buiten de sector er 
anders over denken. En dat geldt evengoed voor een reeks 
andere vaardigheden in de bibliotheek.

Niet van harte

U hebt alle drie mogen/moeten meewerken aan de 
integratie van de hogescholen. Hoe moeilijk is het proces 
geweest? De bibliotheken van de hogescholen worden 
immers beschouwd als armoedzaaiers die men er 
(helaas?) bij moest nemen.

Boeckx: Ik denk dat de collectie van de bibliotheken in 
de hogescholen in veel gevallen ontoereikend was om 
te voorzien in de basisbehoeften van de studenten. In de 
Ufsia-bibliotheek kwamen vaak studenten van hogescholen 
over de vloer en dat zorgde wel eens voor problemen. Ik 
ga ervan uit dat de omvangrijke werkopdrachten voor de 
studenten van de hogescholen ook in de bibliotheek van die 
instellingen gemaakt moeten kunnen worden.

Hoe gaat dat veranderen met de associaties?

Boeckx: Die samenwerking zal voortaan hechter zijn, denk 
ik. In Antwerpen hebben we pas een gemeenschappelijk 
reglement uitgewerkt voor de raadpleging en de uitlening 
van elkaars collectie. Er is niettemin een beperking: hoge-
schoolstudenten uit de eerste twee jaar kunnen niet gratis 
lenen in universiteitsbibliotheken. Daarvoor moeten ze 
terechtkunnen in hun eigen collectie.

Dekeyser: In Leuven hebben we serieuze problemen gehad 
met de toevloed van studenten van technische hogescholen 
die te weinig investeerden in hun eigen bibliotheken. Som-
mige faculteitsbibliotheken moesten zich afschermen om niet 
leeggeplunderd te worden. Met de associaties kunnen we 
ons minder afschermen. Toch zijn er afspraken gemaakt dat 
de hogescholen zelf meer inspanningen zullen leveren. We 
willen zeker samenwerken, maar de liefde kan niet van één 
kant komen. De Leuvense associatie is voor dat soort samen-
werking moeilijk omdat ze geen regionaal geheel vormt en 
reikt tot in Oostende.

Met de huidige technologische mogelijkheden kan het 
toch geen probleem zijn dat een student in Oostende 
elektronisch een werk bestelt dat hij gevonden heeft in de 
catalogus van Leuven.

Boeckx: Dat is een bedenking die men, en terecht, gemak-
kelijk maakt. Toch moeten we ervan uit blijven gaan dat 
de universiteiten en hun bibliotheken uitsluitend functioneren 
op basis van de subsidies van de Vlaamse overheid. Wij 
werken primair voor onze eigen gebruikers: de studenten en 
het administratief en vooral het academisch personeel. Hun 
willen we alle mogelijke service bieden. Daarnaast moeten 
we ons zo breed mogelijk openstellen voor de studenten 
van de eigen associatie.

Ik heb de indruk dat die bereidheid niet van harte is.

Dekeyser: Er is inderdaad een spanning tussen wat de 

Ludo Simons: “De universiteiten zijn niet rijk maar de universi-
teiten zijn op grond van het decreet zelfs niet verplicht een 
bibliotheek te hebben. Decretaal kan een universiteit dus func-
tioneren zonder bibliotheek(...) De hogescholen moeten dus 
eigen middelen uittrekken voor hun bibliotheken omdat de 
universiteiten anders bezwijken onder een enorme druk.”
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bibliothecarissen aanvoelen en wat van bovenaf, van de 
associaties, als richtlijn komt.

Simons: Antwerpen kent een heel specifi eke problematiek. 
De belangrijkste hogeschoolgebruikers van de vroegere 
Ufsia-bibliotheek komen van de Lessius Hogeschool, en laat 
het uitgerekend die hogeschool zijn die niet tot de Ant-
werpse maar wel tot de Leuvense associatie behoort. Met 
de ‘academisering’ van de hogescholen in het kader van 
de BaMa-hervormingen, is het onvermijdelijk dat er speciaal 
naar gekeken zal worden hoe die verhoudingen evolueren. 
Hoe de samenwerking verloopt, wordt niet uitgemaakt op 
het niveau van de bibliotheken, maar van de inrichtende 
machten.

Begrijp ik hieruit dat de samenwerking boven de hoofden 
van de bibliothecarissen is beslist en dat u slechts gecon-
fronteerd werd met de consequenties? Is er onvoldoende 
rekening gehouden met de positie van de bibliotheken?

Simons: Zo ongenuanceerd zou ik het niet uitdrukken. We 
hebben geen richtlijn gekregen als zouden de niet-leden van 
de associatie voortaan te beschouwen zijn als tweederangs-
gebruikers. Bovendien mogen we niet vergeten dat de asso-
ciaties heel recent zijn en nog in volle evolutie. In Antwerpen 
is een werkgroep aan de slag om het wederzijdse gebruik 
van de bibliotheken te regelen.

Boeckx: Alles is inderdaad in volle evolutie. Ik sluit niet uit 
dat er straks enige druk komt om de voorwaarden te versoe-
pelen waarbij de studenten van de eerste twee jaren vol-
waardig en gratis toegang krijgen tot alle bibliotheekfacilitei-
ten. Voorlopig blijven de beperkingen die ik al noemde, van 
kracht maar over een jaar wordt dat reglement geëvalueerd.

Simons: Het zou een heel slechte evolutie zijn wanneer 
de hogescholen hieruit concludeerden dat ze zelf geen 
inspanningen moeten leveren voor hun bibliotheken en 
alles overlaten aan de universiteiten die toch rijk genoeg 
zouden zijn. De universiteiten zijn niet rijk maar ook, of 
vooral, de universiteiten zijn op grond van het decreet zelfs 
niet verplicht een bibliotheek te hebben. Decretaal kan een 
universiteit dus functioneren zonder bibliotheek.
In de associatie met de hogescholen hebben de universitei-
ten – uiteraard – niet de supplementaire middelen om ook 
nog die plotseling toegeschoven kinderen te bedienen met 
het schaarse manna dat ze van de overheid krijgen. De 
hogescholen moeten dus eigen middelen uittrekken voor hun 
bibliotheken omdat de universiteiten anders bezwijken onder 
een enorme druk. En daar is niemand bij gebaat.

Boeckx: Toch vind ik dat we de toestand nuchter moeten 
bekijken. Als ik kijk naar het aantal externe leners bij Ufsia, 
kom ik aan amper 23 %. Driekwart van de uitleningen 
gebeurt dus nog altijd in de eigen universiteit.

Dekeyser: Uit onze statistieken in Leuven blijkt dat het 
jongste jaar het aantal externe gebruikers bijna verdubbeld 

is. Toch blijft hun aandeel relatief beperkt. En misschien 
merkwaardig, maar de grootste groep externe gebruikers 
komt van de VUB.

Dienstencentrum

Als we naar de toekomst kijken, grijp ik weer terug naar 
een citaat uit de kerstboodschap van mijnheer Simons. 
“Ondanks alle optimistisch getoeter is de levensduur 
van elektronische data met risico omhangen.” En in één 
adem citeert u uitlatingen van uw collega Dekeyser, met 
de opmerking dat hij een fysicus is die er vrede mee zou 
kunnen nemen dat een boek in een digitaal tijdperk ook 
de vorm kan aannemen van een virtuele constructie opge-
bouwd met hyperlinks. U bent kennelijk niet heel gelukkig 
met die houding.

Simons: In mijn kerstessay voeg ik daar mijn visie meteen 
aan toe, namelijk dat het niet verboden is te menen dat de 
veiligste en goedkoopste back up voor dergelijke virtuele 
constructies op termijn zuurvrij papier is dat in elk geval 
eeuwen meegaat. Dat is bewezen.

Dekeyser: Er komen inderdaad problemen op ons af, maar 
daarover is internationaal al nagedacht. Alles evolueert 
bijzonder snel. Sinds het essay van Ludo is veel gebeurd. 
Enorme collecties van vooral wetenschappelijke tijdschriften 
zijn gedeponeerd bij grote bibliotheken – zoals de Konink-
lijke Bibliotheek in Den Haag – die de verantwoordelijkheid 
op zich nemen te blijven zorgen voor archivering én voor 
omzetting naar nieuwe formaten die voortdurend zullen 
opduiken. We moeten immers niet denken dat we over 
twintig jaar nog bezig zijn met cd-roms of dvd’s. Hoe de for-
maten zullen zijn, is een open vraag. Naar dat soort proble-
men verwees Ludo. Het papier van de Gutenberg-periode 
kunnen we nog lezen maar dat is straks misschien niet meer 
mogelijk met de pdf-formaten die we vandaag kennen.

U verwijst naar het voorbeeld in Nederland, maar intus-
sen hoor ik u niets zeggen over België.

Dekeyser: Het volstaat dat enkele instellingen zich daarmee 
bezighouden. Via de elektronica kunnen anderen, zoals 
onze universiteitsbibliotheken, een beroep doen op die data-
banken.

Simons: De contracten tussen de wetenschappelijke uitgeve-
rijen zoals Elsevier en bijvoorbeeld de Koninklijke Biblio-
theek in Den Haag slaan op de lange termijn. Daar zijn 
gigantische investeringen voor nodig; zeker in de toekomst. 
Cruciaal is de methode om de gegevens die nu beschik-
baar zijn, over twintig tot vijftig jaar of langer nog leesbaar 
te houden. Tussen mij en Raf is er, geloof ik, geen verschil in 
visie; alleen is hij een deskundige voor elektronische data en 
ik niet. Ik ga ervan uit dat we niet naïef optimistisch mogen 
zijn. De boeken van 1450 zijn in betere staat dan de 
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boeken van rond 1850 of andere periodes toen verkeerd 
papier gebruikt werd. Ik help het u te hopen dat we digitale 
bestanden kunnen migreren tot nieuwe formats om ze lees-
baar te houden en zeker ook dat er voldoende geld zal zijn 
voor die operaties. Intussen hebben andere dragers, door 
de eeuwen heen, hun deugdelijkheid bewezen. Dus ben 
ik geneigd te bepleiten dat de belangrijke werken 
– erfgoed dat absoluut bewaard moet blijven – op 
zuurvrij papier zouden worden gedrukt.

Dekeyser: Volledig akkoord. We moeten er wel 
voor zorgen dat waardevolle, zeldzame boeken 
gedigitaliseerd worden om ze voor velen toeganke-
lijk te maken. Ze mogen niet in de handen komen 
van de eerste de beste. Als alles via het internet te 
raadplegen is, is er geen bibliotheken meer nodig. 
Wordt een bibliotheek dan een soort museum om 
het waardevolle papieren erfgoed te bewaren? 
Naast een dergelijke museale bibliotheek zou je 
ook kunnen denken aan de bibliotheek als service-
centrum.

Boeckx: Het idee van de bibliotheek als diensten-
centrum ligt me nauw aan het hart. Veel tijdschrift-
abonnementen en/of databanken zijn zo duur dat 
ze buiten het bereik vallen van de studenten en zelfs 
van het academisch personeel. Daarom fungeren 
bibliotheken als een platform waar geïnteresseerden 
voor die faciliteiten terechtkunnen.

Dekeyser: Het elektronisch beschikbaar stellen van tijdschrif-
ten is juridisch nog niet uitgeklaard. Uitgevers, zoals Elsevier 
of Kluwer, kunnen geneigd zijn de elektronische tijdschriften 
rechtstreeks ter beschikking te stellen zodat een bibliotheek 
niet meer nodig is. De open-accessbeweging die mee 
gestimuleerd wordt door de bibliotheken, is erop gericht 
informatie gratis in handen te krijgen.

Simons: Het is een illusie dat in de humane en de sociale 
wetenschappen ooit alles elektronisch beschikbaar zal 
zijn. Welke uitgever zal geïnteresseerd zijn om Appeltjes 
uit het Meetjesland – overigens een interessant tijdschrift uit 
Eeklo - elektronisch aan te bieden? De papieren bibliotheek 
als aanvulling van de digitale bibliotheek zal zeker in de 
humane wetenschappen blijven bestaan. In de exacte en 
biomedische wetenschappen zal papier slechts een onder-
geschikte rol spelen; printpapier bijvoorbeeld om in de trein 
een artikel te lezen.

Erfgoedbeleid

Onderschrijft u de analyse van Ludo Simons?

Dekeyser: Zeker, omdat de geldigheid van en de inte-
resse voor de tijdschriften voor de exacte wetenschappen 
doorgaans heel kort is. De KU Leuven kiest meestal nog voor 
een papieren versie naast het elektronische abonnement. 

Andere, zoals de VUB, hebben slechts sporadisch nog een 
papieren versie, ook al omdat het soms goedkoper uitkomt 
door de BTW-wetgeving. De papieren tijdschriften worden 
in veel gevallen zelfs niet uitgepakt maar meteen opgesla-
gen in de kelder. De Nederlanders gaan nog radicaler 
tewerk.

Simons: Sommige Amerikaanse universiteiten hebben papie-
ren tijdschriften tien jaar geleden al gebannen.

Een bibliotheek als fysiek gebouw hoeft straks niet meer?

Simons: Toch wel. Wat gaan we anders doen met de mil-
joenen boeken die sinds 1450 gedrukt zijn? Digitaliseren en 
weggooien? Neen, we moeten digitaliseren én bewaren.

Wie gaat dat betalen?

Dekeyser: De Amerikaanse Mellon Foundation met haar 
plan om tien miljoen boeken te digitaliseren, wijst de weg. 
Ik vermoed dat andere projecten zullen volgen. Voor ons 
eigen taalgebied moeten we nadenken over analoge 
projecten. We moeten er wel over waken die evolutie niet 
(exclusief) over te laten aan commerciële bedrijven. Zo 
zal de Koninklijke Bibliotheek haar verantwoordelijkheid 
moeten nemen en meehelpen om initiatieven op te starten. 
Elke cultuurgemeenschap zou verantwoordelijk zijn voor een 
stukje digitalisering van haar erfgoed; met inachtneming van 
prioriteiten natuurlijk. Daarvoor is een beleid nodig maar 
daaraan ontbreekt het ons volledig.

Simons: In Nederland speelt de Koninklijke Bibliotheek een 
leidinggevende en sturende rol. Voor België liggen de zaken 
anders omdat onze Koninklijke Bibliotheek in de federale 
structuur een aparte plaats bekleedt en zweeft tussen de drie 

Theo Boeckx: “Het idee van 
de bibliotheek als diensten-
centrum ligt me nauw aan 
het hart. Veel tijdschriftabon-
nementen en/of databanken 
zijn zo duur dat ze buiten 
het bereik vallen van de stu-
denten en zelfs van het aca-
demisch personeel. Daarom 
fungeren bibliotheken als 
een platform waar geïnte-
resseerden voor die faci-
liteiten terechtkunnen.”
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cultuurgemeenschappen. Ze is niet meteen de emanatie van 
die cultuurgemeenschappen maar dat is een structureel, zelfs 
staatsrechtelijk probleem. Een oplossing is mogelijk indien 
de cultuurgemeenschappen een complementaire rol zouden 
spelen omdat de bevoegdheden gedelegeerd zijn aan die 
cultuurgemeenschappen. In het kader van het erfgoedbeleid 
zoals minister Bert Anciaux dat in zijn eerste ministerperiode 
geïnitieerd had, wordt nagedacht over de rol die Vlaamse 
wetenschappelijke bibliotheken kunnen spelen. Die biblio-
theken, zoals de Stadsbibliotheek van Antwerpen, zouden 
kunnen zorgen voor het bewaren, zowel fysiek als digitaal, 
van het erfgoed. 
Daarbij rijst de vraag naar de middelen én naar de nood-
wendigheden. Het eerste aspect spreekt voor zich. Met het 
tweede bedoel ik of er behoefte aan is om alle drukken van 
bijvoorbeeld De Witte van Ernest Claes te digitaliseren, 
louter en alleen voor de belangstelling van één wetenschap-
per die zich buigt over de varianten die de auteur in de 
loop van zijn carrière aan het boek heeft aangebracht.

Geen vies woord
De bibliotheken dus niet fysiek afschaffen maar misschien 
wel een andere naam geven? Zou ‘ken-
niscentrum’ een goede suggestie zijn?

Boeckx: De term ‘hybride bibliotheek’ die al 
enige tijd gangbaar is, wijst precies op de 
twee taken die een hedendaagse weten-
schappelijke bibliotheek moet vervullen: het 
ter beschikking stellen van een hoogstaande 
collectie en het aanbieden van digitaal 
opgeslagen informatie. Het is geen ‘of-of’- 
maar een ‘en-en’-benadering.

Simons: We kunnen wel in de knoop 
geraken met de etymologie van het woord 
‘bibliotheek’, maar omdat (bijna) niemand 
nog Grieks kent, is dat geen onoverkome-
lijke hinderpaal. Ik heb er altijd voor gepleit 
om het begrip ‘bibliotheek’ uit te zuiveren 
en te verruimen tot kenniscentrum zoals 
u aangeeft. Het woord zelf hoeft niet te 
verdwijnen.

Blijft het begrip bibliothecaris overeind? 
Of spreken we straks over ‘kennismanagers’?

Simons: Hola, bibliothecaris is geen vies woord. Ik heb me 
nooit tekortgedaan gevoeld met die benaming; ook niet in 
het digitale tijdperk. Ik ben wat blij dat ik via mijn computer 
kan bladeren in de codices van de Vaticaanse bibliotheek. 
Wat zou het alternatief zijn? ‘Mediathecaris’? Dan denk ik 
eerder aan iemand die in een school(tje) de mediatheek 
beheert. Ik hoef absoluut niet ‘scientothecaris’ genoemd te 
worden om me goed in mijn vel te voelen.

Dekeyser: De opleiding tot bibliothecaris is de jongste 
decennia ingrijpend veranderd. De vereisten die worden 
gesteld aan een bibliothecaris zijn geëvolueerd en zullen 
blijven evolueren. In de opleiding komen heel specialistische 
vakken aan bod en alle competenties moeten in elke weten-
schappelijke bibliotheek aanwezig zijn.

Toch merk ik bij de heren Dekeyser en Simons op dat 
ze ook zonder specifi eke opleiding aan het hoofd zijn 
komen te staan van een universiteitsbibliotheek. Het is 
dus mogelijk dat een manager, tout court, een weten-
schappelijke bibliotheek gaat leiden.

Dekeyser: Er is zeker een verschuiving aan de gang. In 
het verleden lag de leiding van de universiteitsbibliotheek 
altijd in de handen van een professor en liefst uit de humane 
wetenschappen. Vandaag is dat niet langer het geval en 
wordt soms iemand benoemd die een manageropdracht 
krijgt. Toch denk ik dat universiteitsbibliotheken best iemand 
uit de eigen academische kring rekruteren. Een hoofdbiblio-
thecaris van een universiteit moet niet alleen representatief 
zijn bij de overheid maar ook geloofwaardig overkomen bij 
de collega’s van de eigen Alma Mater.

Boeckx: Ik twijfel eraan of dat een gunstige evolutie is. 
Indien een professor wordt benoemd als hoofdbibliothecaris, 
heeft hij meer kans dat zijn collega’s hem als een gelijke 
beschouwen. Een externe manager zal wellicht meer moeite 
hebben om zijn gezag als bibliothecaris te vestigen bij het 
academische korps. 

Simons: Ik ben absoluut tegen de zogenaamde ‘branche-
vreemde’ managers die ergens gedropt worden en die 
bewezen hebben dat ze een elektronicabedrijf of een 
schoenenfabriek rendabel kunnen maken. Voor een univer-

Raf Dekeyser: “Ik denk dat 
Elsevier die klok niet meer 
kan terugdraaien. De uitge-
verij die nu al gebrandmerkt 
wordt voor haar hoge prij-
zen, ziet natuurlijk ook hoe 
de elektronica de beschik-
baarheid van informatie 
verruimd heeft. Vroeger was 
Elsevier de dienstenleveran-
cier van wetenschappelijk 
onderzoek; nu krijgt de uit-
geverij het stigma van vijand 
van datzelfde onderzoek.”
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siteitsbibliotheek heb je iemand nodig die geloofwaardig 
is. Die geloofwaardigheid kan hij putten uit zijn technische 
kennis of uit zijn academisch profi el of liever een combinatie 
van beide; maar dan spreken we misschien over een witte 
raaf of, als u een ander beeld uit de vogelwereld wil, een 
zwarte Jan van Gent.

Kunnen de wetenschappelijke bibliotheken optornen 
tegen de macht van de internationale uitgeverijen?

Simons: Dat is het domein van Raf, maar vooraf wil ik 
graag een ervaring uit 1993 kwijt. Op de Frankfurter 
Buchmesse werd een onderzoek over informatieversprei-
ding gepresenteerd van de Europese Unie. In de discussie 
bracht ik het allereerste initiatief van Los Alamos ter sprake 
om een gratis elektronische databank op te bouwen met 
artikelen over elementaire deeltjes. Mijn punt was dat we 
een oplossing moesten vinden om niet in de greep te komen 
van bijvoorbeeld Elsevier dat exorbitante prijzen vroeg voor 
zijn tijdschriften. Een vertegenwoordiger van Elsevier heeft 
me toen haast doodgebliksemd. Hij stak een tirade af over 
Los Alamos dat zwaar gesubsidieerd werd en dat geen 
peer review hanteerde waardoor het wetenschappelijke 
gehalte twijfelachtig, zoniet waardeloos zou zijn. Elsevier 
echter bood kwaliteit. Maar we zijn intussen meer dan een 
decennium later.

Dekeyser: De jongste jaren evolueerde dat dossier voortdu-
rend én in de goede richting. Grote onderzoeksinstellingen 
hebben zich achter het principe geschaard dat een onder-
zoeker de plicht heeft om zijn bevindingen zo gratis moge-
lijk publiek bekend te maken; liever dan ze cadeau te doen 
aan een uitgever die ze tegen hoge abonnementsprijzen zal 
aanbieden. Het principe van open access is opgenomen 
in de Verklaring van Berlijn die er gekomen is onder impuls 
van het Max Planckinstituut. Veel Europese onderzoeksinstel-
lingen, met onder andere het FWO, hebben zich intussen 
bij het initiatief aangesloten terwijl het National Health 
Institute in de Verenigde Staten een soortgelijk initiatief heeft 
genomen. Een diepgravend rapport in Groot-Brittannië doet 
aanbevelingen in de richting van open toegang, maar de 
regering heeft het op enkele punten afgezwakt; ongetwijfeld 
onder druk van de machtige lobby van de wetenschappe-
lijke uitgevers.

Toch staat Elsevier vandaag toe dat de onderzoekers hun 
bevindingen gratis ter beschikking stellen terwijl ze die resul-
taten ook in hun tijdschriften opnemen. Ik denk dat Elsevier 
die klok niet meer kan terugdraaien. De uitgeverij die nu al 
gebrandmerkt wordt voor haar hoge prijzen, ziet natuurlijk 
ook hoe de elektronica de beschikbaarheid van informatie 
verruimd heeft. Vroeger was Elsevier de dienstenleverancier 
van wetenschappelijk onderzoek; nu krijgt de uitgeverij het 
stigma van vijand van datzelfde onderzoek.

De greep van de bibliothecarissen op die evolutie is miniem 
of zelfs niet bestaande. De sleutel ligt bij de onderzoekers 
zelf maar die zijn voor hun evaluatie en cv aangewezen 

op een mooie publicatielijst in tijdschriften met een hoge 
impactwaarde. Pas als de diensten die de evaluaties 
uitvoeren, hun benadering bijstellen, kan de almacht van 
de wetenschappelijke tijdschriften gebroken worden. De 
peer review hoeft niet het exclusieve domein te zijn van de 
uitgeverijen; andere instellingen kunnen die taak overnemen 
en er tekenen zich nieuwe mogelijkheden af. Die evolutie 
verloopt echter niet zonder horten en stoten omdat sommige 
instellingen eigen publicaties hebben en niet graag de tak 
afzagen waarop ze zitten.

Het model dat opgang maakt, gaat ervan uit dat de auteur 
betaalt voor de publicatie van zijn onderzoek via de nieuwe 
kanalen. Onderzoek doe je niet voor de eigen genoegdoe-
ning maar wel om het bekend te maken en terug te geven 
aan de gemeenschap die je betaalt. Publiceren is een essen-
tieel onderdeel van de vooruitgang van de wetenschap.

Elsevier voert dus een achterhoedegevecht?

Simons: Dat is misschien te ongenuanceerd uitgedrukt. Ik 
denk dat Elsevier bezig is zich strategisch te bezinnen over 
het voortbestaan als grote internationale uitgeverij zonder 
de perceptie dat ze vanuit een monopolistische positie de 
prijzen zo kunnen bepalen dat de bibliotheken volledig 
buitenspel worden gezet.

En nu?

U hebt alledrie een punt gezet achter uw bibliotheekcar-
rière. Een nieuwe levensfase dient zich aan. Na lezing 
van uw Liber Amicorum, mijnheer Simons, zou ik ervan 
uit kunnen gaan dat u uw dagen kan vullen met roerloos 
mediteren bij een boeddha terwijl u naar hoornconcerto’s 
van Mozart luistert. Zal het zo lopen?

Simons: Niet meteen. Ik had een aantal leuke nevenfunc-
ties in de wereld van het boek en het gedrukte woord, 
zoals het voorzitterschap van het Plantin Genootschap. Die 
lopen gewoon door en ik wil ze koesteren. Daarnaast wil 
ik meer lezen en schrijven. Misschien is het tijd om iets te 
doen van wat langere adem zoals het actualiseren van mijn 
tweedelige Geschiedenis van de uitgeverij in Vlaanderen. 
Als uitgeverij Lannoo in 2009 haar honderdste verjaardag 
viert, zou een herwerkte versie misschien op haar plaats 
zijn. De jongste kwarteeuw is inderdaad veel gebeurd in de 
uitgeverswereld.

In de Campuskrant, mijnheer Dekeyser, lees ik dat u een 
kantoor houdt in de bibliotheek van de faculteit weten-
schappen in Arenberg en dat u gaat meewerken aan een 
project over ontwikkelingssamenwerking van de Vlir.

Dekeyser: Het Vlir-project slaat op de ontwikkeling van 
universiteitsbibliotheken op de Filippijnen waaraan ik als 
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emeritus mag blijven meewerken. Daarnaast wil ik actief 
blijven in de Europese organisatie van onderzoeksbiblio-
theken die zich sterker wil profi leren als gesprekspartner 
par excellence bij de Europese instellingen. Lobbywerk? Ja, 
zeker een beetje, maar het gaat vooral om het uitbouwen 
van een stevige structuur. Door een kantoor te houden in de 
campusbibliotheek kan ik gemakkelijker voeling houden met 
wat reilt en zeilt in het vakgebied.

Toen u in 1996 de gewezen voorzitter van de sectie 
Wetenschappelijke Bibliotheken van de VVBAD inter-
viewde, mijnheer Boeckx, en vroeg naar het tijdsgebruik 
van een voormalige hoofdbibliothecaris, kreeg u van 
H.D.L. Vervliet te horen dat hij in de eerste twee maanden 
na zijn pensionering twee zaken miste: een fotokopieer-
machine en een secretaresse. Zal dat bij u ook zo zijn?

Boeckx: Ach neen. Ik heb me thuis goed uitgerust om te 
communiceren met de wereld: een krachtige computer plus 
een snelle internetverbinding. De band met de bibliotheek-
wereld in de strikte zin van het woord is wellicht doorgeknipt 
maar van de beheerscommissie van de plaatselijke open-
bare bibliotheek in Mol blijf ik voorlopig lid. Daarnaast zijn 
er nog andere interessante bezigheden, onder meer op het 
vlak van de muziek. Als lid van de raad van beheer van de 
vriendenkring van de Muziekacademie te Mol die in 2005 
haar tachtigste verjaardag viert, ben ik momenteel druk 
bezig met de uitgave van een gedenkboek. Ik volg er nog 
zangles, zing in een tweetal koren en tennis regelmatig. En 
ten slotte ben ik heel actief bezig met de vijf kleinkinderen.

In hetzelfde interview met Vervliet lees ik dat hij het 
heel vlug opgaf om de evolutie binnen het vakgebied te 
volgen ‘omdat het allemaal zo snel verloopt’. Zal dat bij 
u allen anders zijn?

Dekeyser: Als je naar de 
ontwikkelingen van de 
jongste vijf jaar kijkt, is het 
duidelijk dat je heel snel 
achterop komt wanneer je er 
niet meer middenin zit.

Simons: In onze nieuwe positie worden we weer gewoon 
‘gebruikers’ van de bibliotheek maar zijn we niet langer stu-
rende actoren. Ik heb ook helemaal niet de ambitie om die 
evolutie te blijven volgen als een uitgerangeerde toezichthou-
der. Als onze opvolgers ons kwamen raadplegen, zou dat 
betekenen dat we de verkeerde opvolgers hebben gekregen.

In uw Liber Amicorum merkt Kees Fens op: “Ik ken weinig 
mensen aan wie je zo duidelijk kan zien dat ze het 
graag druk hebben.”

Simons: Ik heb het altijd druk gehad en ik ben er, god-
zijdank, nooit onder bezweken. Dat heeft Kees kennelijk 
opgemerkt om het dan in deze fraaie formulering te gieten. 
Maar ik ben absoluut geen workaholic en ik zou graag 
hebben dat de woorden van Fens gelezen worden in het 
licht van de opmerkingen die Theo daarover in hetzelfde 
Liber Amicorum maakt.

Kees Fens schrijft verder nog dat hij u nooit gehouden 
heeft voor een bibliothecaris. Toch wel vreemd over 
iemand die zijn hele leven tussen de boeken heeft geleefd 
en het tot hoofdbibliothecaris van een universiteit bracht.

Simons: Dat is nog één van die provocerende uitspraken 
waarvan Kees het geheim heeft. U moet die opmerking 
wel in zijn context plaatsen, namelijk in antithese met twee 
boekenwurmen bij uitstek. Fens zegt dat ik er misschien niet 
uitzie als een boekenwurm maar wel als iemand die ook 
organisatorisch heel veel om handen heeft gehad in het 
domein van boeken en literatuur. Ik heb me in het verleden 
te weinig kunnen permitteren om ergens met een boekje in 
een hoekje te gaan zitten. Naar die mogelijkheid kijk ik wel 
uit nu ik met emeritaat ben gegaan.

interview

Met dank aan:
Theo Boeckx, Ludo Simons 

en Raf Dekeyser.


